
27. listopadu 2014 ročník XVII. (XXIV.) — číslo 15

Našemu stadionu už je čtyřicet let. Slavnostní otevření proběhlo 8. prosince 1974. Více v obrazovém kalendáriu na straně sedm.

Čeká nás adventní čas. Doba, kdy se většina z nás těší na Vá-
noce, na Štědrý den, a plánuje, čím hezkým své blízké potěší. 
Do srdcí se krůček po krůčku dostává tichá radost, my do-
spělí častěji vzpomínáme na svá dětská léta, jak jsme dávali 
za okno dopisy pro Ježíška a věřili, že když budeme hodné, 
něco nám pod stromeček nadělí.
 Advent pochází z latinského „adventu“ a znamená příchod. 
Věřící lid se v tomto čase připravoval a očekával příchod (na-
rození) Spasitele. Jakýmsi měřítkem tohoto času jsou čtyři 
adventní neděle. První je „železná“, druhá „bronzová, třetí 
se nazývá „stříbrná“ a poslední – „zlatá“ – je nejblíže Štěd-
rému dni. Přáli bychom všem, aby se nenechali vtáhnout do 

kolotoče horečných nákupů a „generálních úklidů“, ale na-
opak – aby prožívali adventní dobu se vším jejím kouzlem. Je 
pouze na nás samotných, zda to zvládneme. Zda odoláme 
obrovské nabídce obchodů a nákladné dary nahradíme Vá-
nocemi možná skromnějšími, ale klidnějšími, plnými lásky 
a vzájemného porozumění.
 Město Opočno pro vás připravilo mnohá setkání, která 
dobu adventní směřují právě k takovým Vánocům. Adventní 
koncerty či zpívání koled pod širým nebem. To jsou okamži-
ky, kterými se můžeme vrátit k původnímu smyslu adventu, 
tedy tichému rozjímání a očekávání. Přejeme vám všem, aby 
se vám to povedlo. redakce
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 Eva Rohlenováz jednání  rady —

– Rada města rozhodla zrušit veřejnou zakázku na zpracova-
tele projektové dokumentace na cyklostezku Čánka – Opoč-
no. Rada města dále rozhodla vypsat nové výběrové řízení na 
zpracovatele projektové dokumentace s tím, že budou obeslá-
ny minimálně tři společnosti a zakázka bude uveřejněna na 
webových stánkách města a na centrální adrese. 

– Rada města nesouhlasí se změnou sídla společnosti Technic-
kých služeb města Opočna s.r.o. do prostorů bývalé nemocnice.

– Rada města souhlasí s tím, aby TSMO zajistily službu pro 
žáky ZŠ na přechodu pro chodce u pošty v rozsahu jednoho 
pracovníka.

– Rada města ruší výběrové řízení na akci Založení pásu ve-
řejné zeleně v Podzámčí z důvodu chybných zadávacích pod-
kladů.

– Rada města jmenuje do školské rady Základní školy Opočno 
paní Šárku Škrabalovou a pana Ing. Jaroslava Pultara.

upozornění  pro  občany  —

U Z A V Í R K A  K U P K O V A  N Á M Ě S T Í

Upozorňujeme občany, že v sobotu dne 29. 11. 2014 v době ko-
nání kulturní akce Mikuláš 2014 bude od 15.00 do 20.00 hodin 
úplně uzavřeno Kupkovo náměstí, část Dobrušské a Nádražní 
ulice a ulice v historické části Opočna. 
 Autobusové zastávky na Kupkově náměstí nebudou v této 
době obsluhovány a jako náhradní zastávky pro autobusovou 
dopravu budou využívány autobusové zastávky v Dobrušské 
ulici u prodejny COOP.
 Objízdná trasa v obou směrech na Dobrušku bude vedena 
ulicí Na Olivě směrem na Pohoří přes Pulice s vyústěním v uli-
ci U Nádraží v Dobrušce a napojením na Opočenskou ulici 
u pekárny Klobas.
 Dále žádáme občany a návštěvníky Mikuláše, aby svá vozi-
dla parkovala a odstavovala tak, aby nebránila volnému prů-
jezdu autobusů a vozidlům složek záchranného sboru. 
 Mikuláš je tradičně navštěvován velkým počtem lidí a ze-
jména dětí v jakémkoli věku, a proto pořadatelé prosí ná-
vštěvníky a obyvatele Opočna o ohleduplnost, slušné chování 
a dodržování dopravního značení, aby celá akce proběhla bez 
problémů a zbytečných konfl iktů. (er)

s p o l e č e n s k á  k r o n i k a  

Z Á K O N Y  S E  T R O C H U  M Ě N Í

Vážení občané, jsem trochu smutná z toho, že bychom něco 
hezkého museli měnit, ale bohužel podle nových nařízení je 
pro nás hodně obtížné dál se setkávat právě s vámi, občany, 
kteří slavíte krásné roky svého života, své jubileum. 
 Podle nových nařízení o ochraně osobních údajů nemáme 
možnost zjistit, kdy slavíte krásné roky svého života. Bylo to 
vždy setkání, na které jsme se těšili, kdy jsme společně zavzpo-
mínali a vy jste nám vyprávěli o vašem dětství, ptali jste se nás 
na věci, které souvisí s Opočnem, co naopak je tu nové a někdy 
i trochu vynadali, co jsme udělali špatně. Společně jsme si pře-
dávali zkušenosti, zasmáli se a přiznám se, že mi tato setkání 
s vámi budou chybět. 
 Snažila jsem se najít způsob, jak vám alespoň stisknout 
ruku a pogratulovat, ale vždy v souvislosti se zákonem na něco 

narazíme. Mohu v této souvislosti asi apelovat, a nevidím ji-
nou možnost, jen na vaše děti, které by nám mohly pomoci tím, 
pokud o to budou stát, že přijdou za námi na úřad a předají 
nám přání společného setkání s vámi. Říci nám, kdy tuto vý-
znamnou událost slavíte.  Jak já, tak ostatní kolegové budeme 
potěšeni a na setkání s vámi se budeme těšit.
 Šárka Škrabalová,  starostka

z p r á v y  z  k n i h o v n y  —

K N I H A  P R O  T E N T O  M Ě S Í C

NA PLOVÁRNĚ S MARKEM 
EBENEM

24 osobností z umění, sportu, vědy 
a podnikání se zpovídá oblíbenému 
moderátorovi. Výběr toho nejlep-
šího a nejzajímavějšího z pořadu 
Na plovárně. 264 stran poutavého 
čtení, které vás poučí, potěší i pře-
kvapí. Z osobností tohoto průřezu 
vybíráme: Bohdan Pomahač, Pavel 
Nedvěd, Eva Jiřičná, Tomáš Sedlá-

ček, Stanislav Bernard, Iva Janžurová, Otakar Motejl, Antonio 
Banderas, Pavel Pafko a další. Nakladatelská anotace

PROSINCOVÉ AKCE NA DĚTSKÉM ODDĚLENÍ

Výstavka: Astrid Lindgrenová. Soutěž: Od města k městu.
Tvořivá dílna: Myška a vrána.

(probíhá v půjčovní dobu – pondělí a středa 12–16.30)

K N I Ž N Í  N O V I N K Y

Oddělení pro dospělé
– Helena Albertová – Pavel Landovský: Lanďák. Vzpomínky. 
– Buzz Bissinger: Den otce 
 Cesta do srdce a duše mého výjimečného syna. 

– Robert M. Edsel, Bret Witter: Po stopách nacistických pokla-
dů. Pátrání po uměleckých pokladech. 

– Noah Gordon: Tajemný diamant. Román. 
– Malála Júsufzajová-Christina Lambová: Já jsem Malála 
 Příběh dívky, jež bojovala za vzdělání a kterou postřelil Tálibán. 

– Táňa Keleová-Vasilková: Manželky. Román. 
– Sarah Larková: Ostrov tisíce pramenů. Román. 
– Louise Pennyová: Vražedný chlad. Detektivka. 
– Douglas Reeman: Útok z moře. Válečný román. 
– Matt Rubinstein: Tajemství pergamenu. 
 Napínavý dobrodružný román. 

– Eva Stachniak: Zimní palác. Historický román. 

Oddělení pro děti
– Sam McBratney: Hádej, jak moc tě mám rád! Pro nejmenší.
– František Ber: Jak Ježíšek naděloval radost. Česká pohádka.
– Petr Prouza: Babička. Převyprávěno pro děti.
– Erin Hunter: Zákon smečky – Skrytý nepřítel
 Dobrodružství smečky psů.

– Liz Pichon: Tom Gates – Extra speciální (po)choutky 
 Humor.
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– Guy Bass: Filín Fidla a dvojník z deváté dimenze. Fantasy.
– Gail Carriger: Úklony a úklady. Steampunk.
– Eoin Colfer: Artemis Fowl a poslední strážce
 Závěrečný díl fantasy série.

– C. Gabel, Ch. Klam: Elusion. Sci-fi  o virtuální realitě.
– Rachel R. Russell: 
 Deník mimoňky – Příběhy Nešťastný lásky. Pro dívky.

– Jana Sedláčková: Letem módním světem. Dějiny odívání.

Kompletní přehled všech nových knih naleznete na našich 
nových webových stránkách knihovna.opocno.cz (bez 
www), On-line katalog, Seznamy a novinky.  (ms)

asopis zaměřuje na téma dětského čtenářství. (ms)z  o p o č e n s k ý c h  š k o l  —

„ P O Z N Á V Á M E ,  J A K  Z D R A V Ě  Ž Í T “

Titulek je názvem projektu, jehož partnerem je Základní škola 
Opočno a který získala Základní škola a Mateřská škola Jose-
fa Gočára, Tylovo nábřeží 1140, Hradec Králové 2. Projekt je 
podpořen Evropskými strukturálními fondy a státním roz-
počtem České republiky. Celková výše fi nanční podpory činí 
8.820.295,14 Kč, z toho je pro Základní školu Opočno vyčleně-
no 1.178.719 Kč. Dalšími partnery projektu jsou ZŠ a MŠ Ma-
sarykova, Hradec Králové – Plotiště; ZŠ a MŠ, Skřivany, okres 
Hradec Králové; ZŠ a MŠ, Hradec Králové – Svobodné Dvory. 
Projekt tedy realizuje celkem pět škol. 

Hlavními tématy jsou zdravý životní styl a dopravní výchova. 
Projektový manažer: PaedDr. Dana Hladíková, Ph. D.
Doba realizace projektu: 1. 9. 2014–31. 7. 2015
Partner bez fi nanční spoluúčasti: VOŠ zdravotnická a SZŠ, 
Hradec Králové
Autoři projektu: PaedDr. Dana Hladíková, Ph. D., Mgr. Hana 
Hlaváčová, Mgr. Monika Kalinová

Projekt „Poznáváme, jak zdravě žít“ je rozdělen celkem do 7 ak-
tivit, z nichž klíčové a nejobsáhlejší jsou první čtyři. 
 1. aktivita – „Klub zdravého životního stylu“ představu-
je vytvoření jedné učebny u příjemce i u všech partnerů, která 
bude mít postupně vybudováno zázemí (technika, knihy, pro-
story na prezentace apod.) tak, aby žáci byli seznamováni co 
nejpestřejší formou s jednotlivými oblastmi zdravého životní-
ho stylu. Téma je rozděleno na 4 základní okruhy – zdravá stra-
va, pohybová aktivita, závislosti a drogy a sexuální výchova. 
Do aktivity se aktivně zapojí žáci 5. – 9. ročníku, mladší žáci 
budou mít připravované aktivity dle potřeb a možností projek-
tu. 
 2. aktivita – „Zdravě v žákovské kuchyni“ přinese zaměře-
ní výuky vaření v rámci pracovních činností na zásady zdravého 
stravování. Předpokládáme i besedy např. s účastí výživových 
poradců, odborníci budou dětem hodnotit jídelníčky, proběh-
nou soutěže, vzniknou tematické kuchařky. Prolíná se zde 
i fi nanční gramotnost – zdravý jídelníček za výhodnou cenu. 
Toto vše proběhne současně s vytvořením lepšího zázemí žá-
kovských kuchyněk zúčastněných škol, což umožňuje fi nanční 
zajištění projektu.
 3. aktivita – „Zdravě v pohybu“ by měla být doplněním 
a oživením výuky tělesné výchovy. V hodinách tělesné výcho-
vy více rozpracujeme a prakticky vyzkoušíme prvky efektivní 
rozcvičky, zásady posilování, kondiční cvičení apod. Do pově-
domí žáků vejde souvislost mezi sportem a zdravou výživou, ne-
zdravé hubnutí apod. Zakoupené krokoměry pomůžou žákům 
zkoumat vliv pohybu na organismus, jsou plánovány návštěvy 
lanového centra, kde propojíme i stmelování třídních kolektivů. 
Proběhnou „školní maratóny“ jako společná akce všech škol.
 4. aktivita – „Zdravě v dopravě“ má za cíl zkvalitnit do-
pravní výchovu ve školách, týká se zejména prvního stupně 
školy. Projekt umožní vytvoření vlastních materiálů pro výuku 
i zakoupení některých pomůcek tak, aby i nejmladší žáci ve ško-
le mohli poznávat zásady správného chování v dopravě a bez-
pečnosti zajímavou formou. Finanční podpora nám umožní mít 
některé prvky dopravního hřiště přímo ve škole, zmapování 
cesty do školy přímo žáky, vznik nových pomůcek a zakoupení 
interaktivních programů. Vzniknou zajímavé soutěže i progra-
my pro ostatní školy.
 5. aktivita – „Vzdělávání pedagogů – nutná podmínka úspěš-
nosti realizace projektu“ – předpokládá zajištění seminářů 
s tématikou vztahující se k projektu pro všechny pedagogy zú-
častněných škol, pracovní výjezd pedagogů v počátku projektu 
i individuální vzdělávání členů realizačního týmu projektu. 
 6. aktivita – „Předávání zkušeností v oblasti zdravého ži-
votního stylu v zemích EU“ umožní dva zahraniční výjezdy 

– nejdříve pracovní výjezd pedagogů (Německo, Švýcarsko, 
Rakousko) s návštěvou škol, ve druhé polovině projektu bude 
zrealizován podobný výjezd pro žáky. 
 7. aktivita – „Poznáváme, jak zdravě žít“ – tvorba metodické 
příručky, kde shrneme veškeré poznatky a zkušenosti z realiza-
ce projektu, popíšeme zrealizované aktivity a předáme dalším 
školám, které by případně mohly zařadit aktivity ve své škole či 
mohou příručku pojmout jako zdroj nápadů pro vznik vlastního 
projektu. >>

Zdravě v žákovské kuchyni, školní družina. Tvarohová miska s 
ovocem. Výroba šlehaného tvarohu a zdobení ovocem, rozinka-
mi, müsli. foto:  archiv školy

TIP NA DÁREK PRO VAŠE BLÍZKÉ: I LETOS NABÍZÍ-
ME MOŽNOST V KNIHOVNĚ ZAKOUPIT DÁRKOVÝ 
POUKAZ NA ROČNÍ ČTENÁŘSKOU REGISTRACI.
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Všechny aktivity jsou naplánované tak, aby po vzniklém záze-
mí a s nově nabytými zkušenostmi byly všechny zapojené školy 
převážně soběstačné při výuce témat spojených se zdravým ži-
votním stylem či s dopravní výchovou a aby v těchto přístupech 
školy pokračovaly i po ukončení realizace projektu.
 Za realizační tým projektu Dana Hladíková, Jana Hrnčířová

N A Š L I  J S M E  S I  Č A S

Nevím, jestli  to tak cítím jen já, ale přijde mi, že v dnešní době ka-
ždý jen někam spěchá.
 Marně hledáme chvilku na své nejbližší, „nemám čas“ slýcháme 
dnes a denně a do toho už na nás ze všech koutů útočí připomínky 
blížících se Vánoc.
 Rozhodli jsme se proto užít si ještě naplno letošní teplý podzim 
uspořádáním PODZIMNÍ DÍLNIČKY v Motýlkové třídě naší ma-
teřské školy.
 Sešli jsme se  ve středu 12. 11. 2014 v 15.00 hodin, seznámili 
se s tím, co nás čeká a potom už jen sledovali hbité ruce maminek 
i dětí. Všichni vymýšleli, zdokonalovali a propracovávali původní 
návrhy lucerniček, lahviček, či ozdobných věnečků a blížící se ad-
vent naši „šikulové“ přivítají třpytivým andělíčkem.
 Maminkám snad byly odměnou zářící oči jejich nejmilejších, 
nám učitelkám pohoda a dobrá nálada všech přítomných. Loučili 
jsme se s pocitem příjemně stráveného odpoledne, děti i pozná-
ním, že toho, co si vyrobím, si budu mnohem více vážit a hlavně 

– byli jsme si zase o kousek blíž… Za MŠ Renata Serbousková

P O D Ě K O V Á N Í

Ráda bych touto cestou poděkovala fi rmě OBRA, s.r.o., která da-
rovala všem dětem v naší mateřské škole po jednom balení probio-
tik BIFOLAC.  Mgr. Kubalová Hana, ředitelka MŠ

Podzimní dílnička v Motýlkové třídě. foto: archiv MŠ

Základní škola Opočno za finanční podpory města Opočna 

 oznamuje, že kurz pro SENIORY 

 

 

S počítačem v každém věku 
bude otevřen v měsíci lednu 2015.  

O přesném termínu budou přihlášení účastnící telefonicky informováni.  

Přihlášeno je 11 seniorů, volná jsou ještě 4 místa. 

Přihlásit se můžete osobně v ředitelně školy nebo telefonicky na čísle 
494 668 396 do 19. prosince 2014. 

Kurz je zdarma.  

Na první lekci si s sebou přineste psací potřeby a přezůvky. 
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r o z h o v o r  —

Š Á L I V Ý  D E T E K T O R U  T Ó N

V Opočenských novinách jste si v jednom z minulých čísel mohli pře-
číst poutavé vyprávění o opočenském rybníku Broumar. Jeho autor, 
správce kolowratského rybářství Václav Kalenda má však také ne-
tradiční koníček – hledá archeologické předměty. Rodák z Jasenné, 
která se nachází nedaleko od Jaroměře, bydlí v Opočně od roku 2009 
a také v okolí našeho města se mu již podařilo objevit některé nálezy, 
které můžeme nyní vidět v rychnovském muzeu. Amatérskému hle-
dání předmětů z doby pravěké až středověké se věnuje již několik let 
a spolupracuje také s archeology na záchranných výzkumech. 

Patříš mezi velice úspěšné hledače, nebál bych se říci, že v arche-
ologických kruzích jsi mezi amatéry na špici. Co tě vedlo a vede 
k chození s detektorem po lukách a lesích?
S tou špicí bych to příliš nepřeháněl, ale určitě jsem našel spoustu 
věcí, které obohatily hlavně sbírky muzea v Rychnově nad Kněžnou. 
Hledání jsem se začal věnovat někdy na podzim roku 2009. Nejdřív 
jsem chtěl hlavně zkusit, jestli mě to bude bavit, později se z hledání 
stal jeden z mých největších koníčků. Na hledání je nejlepší hlavně 
klid a soustředění, které se musí věnovat poslouchání nejrůznějších 
tonů a zvuků, které detektor posílá do uší. Díky tomu si krásně vy-
čistím hlavu a můžu přemýšlet třeba o tom, co a jak udělat další den, 
nebo třeba vymyslet, že při výlovu se bude dělat něco navíc pro lidi. 
Myslím, že i nápad na přípravu specialit z ryb se zrodil někdy během 
chození po poli, a jak to vypadalo letos u Broumaru mohla spousta 
Opočeňáků posoudit sama.

Vím, že aktivně spolupracuješ s archeology, jak tato spolupráce 
konkrétně funguje a na čem spolupracujete?
Celé to spočívá hlavně ve dvou činnostech. První je spolupráce na 
záchranných výzkumech na konkrétních místech jako jsou třeba hra-
dy nebo keltská opida. Tyto akce se často dlouho dopředu připravu-
jí a sejde se na nich velký počet detektorářů často i z celé republiky. 
Všechny nálezy se při takové akci pečlivě dokumentují a zaznamená-
vá se jejich přesná poloha. Druhá činnost je o hodně jednodušší, je 
to právě to chození s detektorem kovů třeba zrovna po okolí Opočna. 
Sám nebo s kamarády si vytipuji nějaké místo a očima i detektorem 
se ověřuje přítomnost nálezů, které by měly pro muzeum nějaký vý-

znam. Často se nic nenajde, ale občas se podaří najít něco zajímavého 
a pak se postupuje jako při záchranném výzkumu, nalezená věc se sa-
mostatně zabalí, k nálezu se doplní nálezové okolnosti a hlavně GPS 
souřadnice. Jednou za čas se pak všechny nalezené předměty předají 
do muzea.

Jak se vlastně hledá, je k tomu potřeba nějaká příprava, nebo pro-
stě jen vyrazíš náhodně na pole? 
Za těch několik let už docela dobře vím, kam mám v okolí jít, když 
chci něco zajímavého najít. Vše záleží hlavně na poloze v krajině a na 
umění představit si, co kde mohlo v dávných dobách být. Nakonec je 
výběr lokality hlavně o tom, zda je třeba pole čerstvě zorané, uvláčené 
nebo je už oseté. Na osetá pole by člověk už z principu chodit hledat 
neměl, protože by mohl způsobit hodně škod na budoucí úrodě.

Co je tvůj největší úlovek z nálezů a čeho si nejvíce ceníš?
Dobrých nálezů je za těch několik let doopravdy hodně, určitě víc než 
bych si dovedl představit, když jsem s hledáním začínal. Pokud budu 
brát pouze jednotlivé předměty, tak za ty nejcennější můžu jmenovat 
zlatý drátek z doby bronzové, zdobený bronzový náramek, keltské 
a římské mince nebo římské oděvní spony. Ale celkově považuji za 
nejlepší nález celé jedno pole, na kterém jsme společně s kamarády 
našli desítky vzácných věcí z období od pravěku až po středověk. Ar-
cheologové mu s nadsázkou začali říkat „Vaškovo pole“. Samozřej-
mostí je, že všechny tyto věci po nalezení skončily v muzeu v Rych-
nově nad Kněžnou.

Našel jsi něco, co by šlo spojit s konkrétní historickou osobou 
nebo vůbec s někým konkrétním z minulosti?
Spíše než s osobnostmi se nálezy dají spojit s konkrétními místy 
a jejich minulostí. Jednu zajímavou věc, která by se dala spojit s kon-
krétní osobou, jsem také našel. Sice to není nikdo významný, ale pro 
dotyčnou to byla určitě těžká ztráta. Tou věcí je zlatý snubní prsten 
s vyrytým datem svatby nalezený nedaleko Semechnic. Pokud by ně-
kdo věděl, kdo měl svatbu 16. 6. 1926, tak by bylo určitě možné prstý-
nek zase po letech předat tam, kam patří.

Kolik času obětuješ tomuto koníčku a přináší to často ovoce? 
Nebo je to většinou jen bezcílné chození sem a tam?
S časem je to různé, když jsou nepříznivé podmínky pro hledání, ne-
jdu nikam hledat třeba měsíc. Naopak pokud jsou na konkrétním 
místě dobré podmínky pro hledání, chodím na několik hodin každý 
den. Při vlastním hledání je to většinou hlavně o trpělivosti a štěstí. 
Někdy se dá najít něco zajímavého během pár minut, jindy se během 
celého hledání nenajde vůbec nic.  (pa)

Terčovitá šatní spona ze 2. až 3. století n. l. 
 foto:  2x archiv Václava Kalendy

Václav Kalenda.  



 Za kolektiv MŠ sluníčková třídap o z n á v a c í  s o u t ě ž  —

Velmi správně jste poznali, že jde o dům, v němž je umístěna 
knihovna. Šťastným výhercem, který si může v informčím 
centru vyzvednout kalendář Boženy Tymichové, se tentokrát 
stává Jiří Jaroš z Opočna.
 Do knihovny se dnes dostáváme z Nádražní ulice, ale mnozí 
z nás pamatují, že dům byl průchozí – druhý vchod byl z par-
ku – a v domě byly byty. My se dnes vypravíme do doby, kdy 
zde žila rodina pana Vally, vrchního zahradníka Colloredo-

-Mansfeldů. Park na něho určitě vzpomíná, bohužel kronika 
ani jiné dokumenty nikoliv. Naštěstí letopisecká komise nejen 
archivuje, ale vede také čilou korespondenci, můžeme tak tuto 
mezeru v historii Opočna vyplnit. Přinášíme malou ochutnáv-
ku z vyprávění paní Ing. Ivany Šafářové, roz. Vallové.

Příchod do Opočna 
Můj otec Bohumil Valla se narodil 26. září 1901 v Žeroti-
cích – okres Znojmo. Byl velmi dobrý zahradník a ovládal 
všechny zahradnické obory včetně dendrologie, vyměřování 
sadů atd. Do Opočna se naši přistěhovali v roce 1936. Otec 
nastoupil u pana knížete, potom sloužil u pana Dr. Josefa 
Colloredo-Mansfelda. 

Na „kus řeči“ do skleníku
Josef CM měl tatínka velmi rád a chodil za ním do skleníku na 

„kus řeči“. Vedle domu, kde jsme bydleli, byl malý skleník, kte-
rý tam už nestojí (na zdi za ním byla nasázena réva – odrůda 
Black  Hamburg neboli Trollinské modré). Do tohoto skleníč-
ku pan hrabě rád chodil za otcem, musel se vždycky sehnout, 
protože byl vysoký a skleník nízký…

Za Josefa CM „zahradničilo“ přibližně dvacet lidí
V parku bylo zaměstnáno přibližně 20 lidí, kteří se starali 
o park. Pečovali také o „rezervní zahradu – „švýcárnu“ (u ško-
ly čp. 313). Švýcárna proto, že se zde kdysi dávno chovaly krá-
vy  „švýckého“ plemene (podle kantonu Schwyz). Z tohoto 
plemene postupným křížením s červenostrakatým plemenem 
krav vznikla tzv. „Opočenská mourka“, která byla pruhovaná 

– mourovatá – proto mourka. V této rezervní zahradě  byla pa-
řeniště a pěstovala se sadba rostlin. Obhospodařovala se také 
zahrada tzv. zelinářská, která byla v dolní části Opočna (vedle 
bydlel pan Ing. Mareš), pěstovala se zde zelenina a ovoce,  poz-
ději tyto pozemky převzal Výzkumný ústav lesního hospodář-
ství  a  myslivosti.

 Ve skleníku, který stál na místě, kde dnes stojí prodejna po-
travin, byla vždy spousta okrasných rostlin, rychlené květiny 

a byla tam velmi hezká prodejna květin. Ve velkém palmovém 
skleníku byly palmy, které se na jaře vyvážely do parku na let-
nění. Na náměstí každoročně otec vysazoval květinový záhon, 
po válce začal zakládat ještě s dalšími občany zahrádky smě-
rem k nádraží. 

Odchod z Opočna
Po válce chtěl pan hrabě otce vzít s sebou do emigrace, protože 
otec byl dobrý zahradník a pana hraběte zahradnictví zajímalo. 
Otec odmítl, měl Opočno rád. Bohužel však musel své milované 
město v roce 1948 opustit jakožto osoba, která sloužila vrchnosti. 

Tolik aspoň malé úryvky ze vzpomínek, které máme uloženy 
v našem archivu a za něž paní Šafářové velmi děkujeme. Pan 
Bohumil Valla zemřel 11. srpna 1974 v Praze 5 – Zbraslavi. 
 Snad jsme těm starším připomněli jejich procházky parkem, 
možná i oni k němu občas zašli na „kus řeči“. 

 My se nyní přesuneme do doby o trochu mladší. Kterýpak 
dům se to staví na naší dnešní fotografi i? Na vaše odpovědi se 
těšíme do příští uzávěrky. Můžete je posílat e-mailem na ad-
resu info@zusopocno.cz nebo smskou na číslo 739 145 521, 
soutěží se opět o kalendář.   za letopiseckou komisi dm 

P O D Ě K O VÁ N Í ,  O P R AVA ,  O M L U VA

Děkujeme třem čtenářům, kteří nás upozornili na chybu v minulé soutěži. 
Přinesli jsme tento obrázek s tím, že je to domek v Olešnici v Orlických ho-
rách, kde strávil poslední léta pan František Dušek. 

 CHYBA! Tento domek je v Dobříkovci a z Opočna do něho odešel se 
svou rodinou Františkův syn, Josef Dušek. Čtenářům se omlouváme za 
chybu a těm, kdo nás upozornili, velmi děkujeme. Údaj si opravíme v na-
šem archivu a tímto prosíme všechny čtenáře – jakmile uvidíte v našich 
článcích či fotografi ích jakoukoliv nesrovnalost, neváhejte a dejte nám vě-
dět. Budeme vám vděčni.   za letopiseckou komisi dm
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Kalendárium tvoříme tak, že nejprve hledám výročí v nejrůz-
nějších zdrojích (vlastní kartotéka, kronika a všechny možné 
knihy). Pak volám Luďkovi Hamáčkovi nebo Vláďovi Mackovi 
s dotazem, zda k danému výročí nemáme nějakou zajímavou 
fotografi i. Jak to bylo tentokrát?
 Dlouho nic, pak jsem objevila krásné 40. výročí v knize Opoč-
no 1068–2000: 

„24. listopadu 1974: Na zimním stadiónu s umělou ledovou 
plochou bylo již před jeho slavnostním otevřením sehráno 
první hokejové utkání.“ 
 Následoval telefonní rozhovor: „Luďku, nemáme něco k 
zimnímu stadionu? V listopadu 1974 se tam hrál první hokej.“ 
Odpověď mě potěšila: „To si piš! Spoustu fotek. Jak se stavěl, 

dokonce i ze stříhání pásky.“ A ještě ten den večer mi přišla 
zásilka fotografi í. Spolupráce se členy letopisecké komise je 
prostě výborná, obzvlášť když uvážíme, že se orientují ve více 
než 30.000 snímcích.
 Ve stejné knize jsem našla i další zápis:

„8. prosince 1974: Na bývalé Sokolské zahradě byl slavnost-
ně otevřen zimní stadión s umělou ledovou plochou.“
V dnešním kalendáriu tedy přinášíme několik fotografi í, které 
dokumentují změny na Sokolské zahradě včetně stříhání pás-
ky při otvírání stadionu. Zároveň posíláme jedno veliké podě-
kování fotografovi. Autorem nejen těch dnešních, ale i těch 
minulých fotografi í (ze 17. listopadu) je pan Vojtěch Musil.
 za letopiseckou komisi dm

o b r a z o v é  k a l e n d á r i u m  —

ZIMÁK SLAVÍ ČTYŘICÍTKU
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NAH ÁČI  V  PROVOZU

Pamatujete na fi lm Diskopříběh, kde se po náměstí proháněl 
nahý Jan Hrušínský? Při usilovném běhu se mu horko těžko 
dařilo rukama zakrýt jen to nejnutnější. Tehdy to byla odvážná 
scéna a mluvilo se o tom snad všude. 
 Vzpomněla jsem si na tuhle scénku, když internetem prole-
těla zpráva o tom, že v Děčíně policisté zastavili řidičku osobní-
ho automobilu, která byla úplně nahá. Prostě řídila „naostro“. 
Nahlásil to muž (beztak nějaký zapšklý nepřející bonzák), kte-
rý ji viděl a měl obavu, že je žena opilá nebo zfetovaná. Jak však 
prokázalo policejní šetření, nebyla. Jednalo se o sázku s ka-
marádkou. A jelikož řidička v rouše Adamově neudělala žád-
ný přestupek, nepožila před jízdou alkohol (což mě vzhledem 
k odvážné situaci docela udivuje) ani nikoho neohrožovala či 
nepohoršovala, museli ji ochránci zákona propustit. Ve zprávě 
nebyl uveden věk nahaté hříšnice, takže lze jen spekulovat, zda 
byl tento incident pro strážníky milým zpestřením běžného 
dne nebo spíš hrůznou zkušeností, po které se jim bude těžko 
usínat.  
 Všimněte si, že to ženy v tomto ohledu mají trochu jednoduš-
ší. Nahá žena umývající okna v prvním patře paneláku vypro-
vokuje tak maximálně mlsné pískání kolemjdoucích, kdežto 
na nahého domácího kutila čistícího okap by sousedé zavolali 
policejní eskortu.
 Připomíná mi to zážitek, kdy jsem jako malá holka šla se 
svou sestřenicí do obchodu a zastavilo nás velké černé auto. 
Řidič pokynul ze staženého okýnka a zeptal se, zda mu může-
me ukázat cestu do Hradce Králové. Na klíně měl automapu. 
Nebylo by na tom nic moc divného, kdyby nebyl nahý. Jakmile 
jsme do auta nakoukly, začal mapu posunovat ke kolenům. Jak 
šla mapa níž, lezly naše oči z důlků víc a víc. Tenkrát jsme na 
další pokračování nečekaly a se smíchem jsme utekly. Byl to 
evidentně exhibicionista, kterému rozpaky dvou malých holek 
udělaly dobře, a myslím, že v tomto případě by strážníci k muž-
ské nahotě tak shovívaví nebyli.
 Asi je štěstí, že už jsem ve věku, kdy mi hambatý řidič nezpů-
sobí mravní újmu, a ruku na srdce, dneska abych vůbec kou-
kala na cizího nahého chlapa do auta, to by musel mít na klíně 
minimálně Velký atlas světa…     (os)

novinky z íčka —

V Á N O C E  P O M A L U  K L E P O U
N A  D V E Ř E

V ulicích města již visí vánoční výzdoba, uprostřed náměstí se 
staví krásný strom a čeká nás první adventní koncert. Vánoce 
už nám pomalinku klepou na dveře. A tak si, jako každý rok, 
lámeme hlavu nad tím, co dát svých blízkým po stromeček. Co 
by děti rozesmálo, babičce udělalo radost, maminku potěšilo? 
Přijďte se podívat k nám do informačního centra.

Něco na mlsání
Výborné čokolády s motivy našeho města, dáte přednost mléč-
né nebo hořké? Vyberte si.  V zimních měsících určitě zahřejí 
teplé pečené čaje s kousky ovoce, které máme v mnoha varian-
tách, každý si zde najde tu svou oblíbenou. Někdo si dá radši 
perníkovou švestku, jiný maliny či jahody s borůvkami a ně-
kdo třeba meruňku s brusinkami a skořicí.

Malování pro děti
Děti tu najdou omalovánky, postavičky ze zámeckého parku si 
vymalují menší děti a pro ty větší máme obrázky z míst a akcí, 
na které určitě chodí – Pocinkule, Broumar nebo také čaroděj-
nice. Samozřejmě nechybí ani pastelky!

Nejen beletrie a historické knížky
Před Vánoci se nám také rozrostl výběr knížek, které u nás 
zakoupíte. Krásnou publikací o historii kraje je například 
Dobrušsko stopami minulosti, ale najdete zde také knihy 
s historickými příběhy, průvodce Orlickými horami a mnoho 
dalších. Pro děti máme různé pohádky z našeho kraje, mezi 
nejnovější patří pohádka O bílé lišce. 

Kalendáře na příští rok
Pokud jste ještě nevybrali ten správný kalendář na rok 2015, 
přijďte se podívat. Visací kalendáře máme s obrázky paní Hal-
dové z pohádkových knížek, kalendář s rozhlednami vás bude 
během roku inspirovat, kam vyrazit na výlet, nebo vás doma 
potěší kalendář s obrázky opočenského zámku a dalších krás-
ných míst ve městě od paní Tymichové. Ještě doplním posled-
ní, a to stolní kalendář od Jiřího Škopka Z kraje mládí Boženy 
Němcové.

Vstupenky
Kdo má rád kulturní akce, určitě ho potěší pod stromečkem 
lístky na nějaké divadelní představení či koncert. Výběr je 
opravdu široký, prodáváme vstupenky nejen na akce konané ve 
městě, ale také například na divadelní představení pražských 
divadel, na muzikály jako je Kleopatra, Mamma Mia, Fantom 
opery či koncert Karla Gotta. Přehled všech akcí najdete na in-
ternetu na www.ticket-art.cz nebo www.ticketstream.cz. 

Pěkné věcičky
Někdo by řekl zbytečnosti, věci, které nemusíme mít, ale udě-
lají nám radost, maličkost, která potěší. Barevné svíčky provo-
ní váš pokoj, mýdla zase koupel, píšťalka rozveselí děti a třeba 
právě opočenským zvonečkem letos přivoláte k vám domů 
Ježíška!

Vánoční kouličky
Samozřejmě ani letos nebudou chybět vánoční kouličky na 
stromeček. (th)

N O V É  T U R I S T I C K É  M A T E R I Á L Y
N A  Z I M N Í  S E Z Ó N U

Přijďte si k nám třeba pro oblíbené Turistické noviny z Orlic-
kých hor, Hradecka nebo Pardubicka. Zajímavý je jistě i pro-
gram akcí konaných na podzim v Hradci Králové i s mapou. 
Lyžařské nadšence pak potěší seznam lyžařských středisek 
s jejich podrobnými popisy a mapami skiareálů. Posledním 
novým materiálem je brožura Excelentních destinací v Česku, 
která radí, kam turista prostě „musí“ zajet! (pa)
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k a l e n d á ř  a k c í  —

každé 
pondělí

od 18:30

JÓGA PRO ZAČÁTEČNÍKY
Základní škola, Trčkovo náměstí 11
Lektorka Božena Tymichová. tel.: 721 114 248

každé 
úterý

od 9:00

RODINNÉ CENTRUM SLUNÍČKO
Sokolský dům
RC Sluníčko v Opočně je tu pro všechny děti a rodiče, 
kteří si chtějí hrát a přitom se něco naučit. 

každou
středu

od 17:00

JÓGA PRO POKROČILÉ
Kodymův národní dům
Lektorka Božena Tymichová. tel.: 721 114 248

každou
středu

od 19:30

CVIČENÍ PILATES
Tělocvična ZŠ Opočno, Trčkovo náměstí
Pod vedením profesionální instruktorky metody PI-
LATES. V tělocvičně ZŠ, Trčkovo náměstí v Opočně. 
Případné dotazy na tel. č. 606 470 805. Cena: 10 lekcí 
650 Kč | 1 lekce 70 Kč

každou
středu

a sobotu

ŠKOLA BRUSLENÍ
Zimní stadion v Opočně
Každou středu od 16:15 do 17:30 hodin a sobotu od 
15:15 do 16:30. Neumíš bruslit? Nevadí. Škola brus-
lení probíhá až do konce února. Přijít můžeš kdykoli. 
Více informací na http://www.hokej.opocno.cz.

24. –
30. 11.

TRADIČNÍ VÝSTAVA PALIČKOVANÉ KRAJKY
Sokolský dům
Po–pá 14.00–17.00, so–ne 10.00–17.00.

29. – 30. 
11.

9:00–
16:00 

TRADIČNÍ VÁNOČNÍ VÝSTAVA VŮNĚ JEHLIČÍ
Střední škola Opočno
Tradiční vánoční výstavu pořádá SŠ a ZŠ Nové Měs-
to nad Metují (v areálu bývalé zemědělské školy). 
Možnost zhlédnutí výstavy a zakoupení vánočního 
aranžmá a dalších drobností. 
Vánoční občerstvení bude zajištěno.

Sobota
t29. 11.

7:00

AKCE GLUKÓZA
Přijďte si do laboratoře na polikliniku v Opočně ne-
chat zdarma změřit glykémii, ověřit váš glukometr 
nebo jen popovídat o cukrovce s diabetologem a in-
ternistou MUDr. Hrdinou. 
Akce trvá do 10:00.

 Sobota
29. 11.
16:45

MIKULÁŠ V OPOČNĚ
Kupkovo náměstí
Tradiční akce pro děti i dospělé na Kupkově náměstí. 
Opět uvidíte létající čerty, anděly a Mikuláše, ohňostroj 
a rozsvěcení vánočního stromu. 
Program zahájí Vánoční vytrubování Žesťového sdru-
žení Dobruška. 
Občerstvení zajištěno. 
Pořádá Divadlo Kodym a město Opočno.

Neděle
30. 11.
16:30

1. ADVENTNÍ KONCERT
Mariánský kostelík
Pořádá ZUŠ Opočno.

Neděle
30. 11.
17:00

HOKEJ MUŽI: HC OPOČNO – HC JAROMĚŘ
Zimní stadion v Opočně
Utkání Krajské soutěže mužů.

3. – 31. 
12.

VÁNOČNÍ VÝSTAVA STŘEDNÍ ŠKOLY OPOČNO
Informační centrum Opočno
Výstava vánočního aranžmá – 
cukroví, svíčky, květiny a další drobnosti.

Čtvrtek
4. 12.

16:30

MIKULÁŠSKÉ ODPOLEDNE
Sokolský dům
Pořádá Rodinné centrum Sluníčko.

Neděle
7. 12.

15:00

VÁNOČNÍ POHÁDKA
Kodymův národní dům
Pohádka Divadélka Batole. 

Neděle
7. 12.

17:00

2. ADVENTNÍ KONCERT – POLYFONNÍ SDRU-
ŽENÍ Z NOVÉHO MĚSTA NAD METUJÍ
Mariánský kostelík
Maurice Durufl e (1902–1986): Requiem – výběr 
Robert Schumann (1810–1856): Kyrie B. M. Černo-
horský (1684–1742): Laudetur Jesus Christus J. D. 
Zelenka (1679 – 1745): Magnifi cat 

Středa
10. 12.
18:00

ČESKO ZPÍVÁ KOLEDY
Trčkovo náměstí, před ZUŠ
Přijďte si společně zazpívat 10 koled a ozdobit vánoč-
ní stromek.

Čtvrtek
11. 12.
16:00

PŘEDVÁNOČNÍ TVOŘENÍ
Kupkovo náměstí, Sokolský dům
Výroba milých a jednoduchých vánočních dekorací, 
pro rodiče s dětmi, vhodné pro děti od 3 let. Pořádá 
Rodinné centrum Sluníčko.

Neděle
14. 12.
17:00

HOKEJ MUŽI: HC OPOČNO – PROJECT SPORT 
HRONOV
Zimní stadion v Opočně
Utkání krajské soutěže mužů.

Neděle
14. 12.
18:00

3. ADVENTNÍ KONCERT
Kodymův národní dům
Pořádá Základní umělecká škola Opočno.

Úterý
16. 12.

9:00

VÁNOČNÍ BESÍDKA
Sokolský dům
Cukroví, vánoční koledy a možná něco malého pod 
stromečkem. Pořádá Rodinné centrum Sluníčko.

Středa
17. 12.
16:00

VÁNOČNÍ  LADĚNÍ, TVOŘENÍ  A  VONĚNÍ
Žáci a učitelé ŠD a 1. a 2. tříd zvou všechny, kteří 
mají chuť se vánočně naladit do budovy čp. 4.   
Čekají na vás dílničky, koledy a vánoční punč!

Sobota
20. 12.
18:00

KONCERT OPOČENKY
Kodymův národní dům
Vstupenky zakoupíte v IC Opočno.

Neděle
21. 12.
14:00

ŠTĚDRÝ VEČER
Kodymův národní dům
Pohádka loutkového divadla Opočenský Kašpárek.

Neděle
21. 12.
17:00

ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ JAKUBNA JANA RYBY
kostel Nejsvětější Trojice

Úterý
23. 12.
18:00

MUZICÍROVÁNÍ PŘED BAŠTECKOU BRÁNOU
Dechové kvarteto Petra Ryšavého Na programu: 
tradiční vánoční koledy i písně novější 

Neděle
28. 12.
17:00

JAN KŘTITEL VAŇHAL – MISSA PASTORALIS
kostel Nejsvětější Trojice
pro sóla, sbor, varhany a orchestr Rychnovský chrá-
mový sbor s orchestrem, dirigent Eva Fuksová, Só-
listé: Helena Tamelová – soprán, Lenka Kafuňková 

– alt, Dušan Růžička – tenor, Jakub Hrubý – bas, Jiří 
Fuks – varhany 

Aktuální seznam akcí v Opočně včetně sportovních utkání
naleznete na www.opocno.cz.
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S B Í R K A  P R O  P S Í  D O M O V  L U K A V I C E

Vánoce jsou dobou, kdy se mnozí z nás snaží pomáhat. Třeba 
i opuštěným zvířatům, která nacházejí dočasný domov v útul-
cích. Sbírka pro Psí domov Lukavice, kde našel útočiště „národ 
psí i kočičí“, bude v informačním centru ve dnech 8. až 19. pro-
since. Přinést můžete cokoliv – krmení, léky, starší deky apod. 

– zkrátka vše, co pomůže.   DĚKUJEME!

Střední škola a Základní škola, 
Nové Město nad Metují a z. s. MADLENA 

Vás zvou na tradiční vánoční výstavu

29. - 30. 11. 2014

Dne 29. 11. 2014 bude ve Střední škole v Opočně probíhat 
DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ.

V OPOČNĚ

V AREÁLU STŘEDNÍ ŠKOLY

Prohlédnout a zakoupit si můžete vánoční aranžmá, 
cukroví, svíčky, květiny a další drobnosti. 

Vánoční občerstvení bude zajištěno.

OD 9:00 DO 16:00 HODIN
VSTUPNÉ:

Děti do 6 let .................................   zdarma
Žáci, studenti, důchodci .............  20,- Kč
Dospělí .........................................  35,- Kč

„Vůně jehličí“

W W W . V Y L E P T O . C Z
PL AK ÁT Y NA AKCE V O P O ČN Ě ,  D O B R UŠCE ,  N OVÉ M M Ě STĚ NAD M E TUJ Í  A O KO LÍ

Střední škola a Základní škola, Nové Město nad Metují, z. s. Madlena, 
Josef Marian Bartoň - Dobenín s chotí a Správa zámku Nové Město nad Metují

   „Čekání na Ježíška“

 11. - 14. 12. 2014
ČT      14:30 - 18:00 h
PÁ        9:00 - 18:00 h
SO        9:00 - 18:00 h
NE        9:00 - 17:00 h

              V průběhu vánoční výstavy bude zajištěno občerstvení, prodej cukroví 
                                               a drobných vánočních dárků.

                               Vás zvou na tradiční vánoční výstavu

Děti do 6 let .................................  zdarma
Žáci, studenti, důchodci .............  30,- Kč
Dospělí .........................................  40,- Kč

VSTUPNÉ:

ČT   14:30 - 18:00        SO   9:00 - 18:00
PÁ     9:00 - 18:00        NE   9:00 - 17:00
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 z  k u l t u r y   —

M I KUL Á Š  2 014  V  O P O ČN Ě

Kluci a holky, nastražte uši,
cinkání z dálky slyšet je přes les, 

ozve se svědomí, strach svírá duši,
jsou to jen zvonečky nebo i řetěz?!

Tak a je to tady! Hříšníci, kteří slibovali, že se polepší, už to 
letos nestihnou! Pokud si celý rok nečistí zuby a začnou teď, 
málo platné. Už je to spočítáno a v knize hříchů zapsáno. V so-
botu 29. 11. 2014 na Kupkově náměstí v Opočně budou čerti 
slídit po všech nepolepšených. Sám Lucifer na to dohlédne 
a pekelným řevem pobídne svou ďábelskou skupinu, aby plnila 
pytle a ohnivé kotle všemi hříšníky. Žádný neunikne. Zlobivec 
malý či velký, všichni budou potrestáni. A Mikuláš? Možná, že 
po celoročním sledování večerních televizních zpráv nebude 
čertům nikterak bránit. 
 Takže pro rekapitulaci ještě jednou… přejímka zlobivců 
a neposluchů bude probíhat v sobotu odpoledne 29. listopadu 
2014 na Kupkově náměstí v Opočně od 16.45 hod. 
 Jako každý rok vás potěší vánoční stánky a bohaté občer-
stvení. Kolotoč zdarma pro hodné dětičky zapůjčí manželé 
Růžičkovi. Čeká vás exkluzivní ohňostroj a další překva-
pení. Přijďte včas, ať si pak zase nestěžujete, že vám utekl 
začátek! (os)

V Á N O Č N Í  P O Z V Á N Í  O D  Z U Š  

Říká se, že sdělená radost je dvojnásobnou radostí, a také se 
říká, že žijeme v uspěchané době. Naše ZUŠ nabízí okamži-
ky, kam spěch nesmí a v nichž si radost z očekávání Štědrého 
dne prožijeme společně. Bude tak minimálně dvojnásobná…

1. adventní koncert 
neděle 30. listopadu od 16.30 hodin v Mariánském kostelíku

Koncert, při němž zapálíme první svíčku na adventním věnci. 
Úvodní část koncertu přinese hudbu, která se příjemně po-
slouchá právě v době adventní, mezi jinými zazní např. Adam 
Michna z Otradovic.  Druhá polovina bude patřit překrás-
ným krkonošským koledám. 

Česko zpívá koledy a zdobí stromek
středa 10. prosince od 18 hodin na Trčkově náměstí

Opočno se zapojilo do akce Deníku a Českého rozhlasu Hra-
dec Králové, která nese název Česko zpívá koledy. Ve středu 10. 

prosince se přesně v 18 hodin rozezní 
vybraná města v republice společným 
zpěvem koled.  V Opočně se bude zpí-
vat na Trčkově náměstí. A jaké koledy 
zazní? Na základě ankety Deníku byly 
zařazeny ty, které mají lidé nejraději, 
např. Nesem vám noviny, Narodil se 

Kristus Pán, Půjdem spolu do Betléma nebo Pásli ovce Valaši. 
Jejich úplné texty vyjdou v Rychnovském deníku 10. 12. A ješ-
tě jedna dobrá zpráva - kdyby někomu byla zima, ale nechtěl 
o zpěv přijít, restaurace na Trčkově náměstí počítá s teplými 
nápoji i do kelímku. Není nad to si při zpěvu hřát ruce a občas 
svlažit hrdlo.
 Když už budeme společně zpívat, napadlo nás, že bychom si 
mohli společně ozdobit i vánoční stromek. Přineste a zavěste 
na společný stromek jakoukoliv ozdobu, třeba i podomácku 
vyrobenou. Věříme, že takový vánoční stromek přinese radost 
nejen malým zpěváčkům a posluchačům, ale i nám dospělým. 

3. adventní koncert 
neděle 14. prosince od 18 hodin v Kodymově národním domě

Přípravy jsou nyní v plném proudu, program ještě není úplný, 
ale určitě bude ve znamení blížících se Vánoc. Na přípravách 
se podílí nejen hudební obor, ale také obor taneční. Co chys-
tá? „Nechte se překvapit, ale při našem vystoupení na vás Vá-
noce určitě také dýchnou,“ slibují z tanečního oddělení. 
 Přijměte tedy pozvání na tři setkání. Pozvání na okamži-
ky, kam spěch nesmí a v nichž si radost z očekávání Štěd-
rého dne prožijeme společně. Bude tak minimálně dvojná-
sobná… ZUŠ Opočno

K O S T E L E M  S E  R O Z L É H A L A  N Á D H E R N Á 
H U D B A  A  Z P Ě V

V kostele Nejsvětější  Trojice se uskutečnil koncert Mladého 
týnišťského big bandu a rychnovského dětského sboru Car-
mina. Nikdy bych nevěřila, jak silný zážitek to ve mně zane-
chá. Hudba otřásala celým kostelem, lidé byli unešeni  z celé-

ho programu, jak krásně se dá spojit přednes, zpěv a hudba. 
Nikomu se nechtělo domů a já budu věřit, že takovýchto kon-
certů se bude v kostele pořádat více. 

K opočenskému Mikuláši neodmyslitelně patří čerti spouštějící se 
z budovy radnice. Chybět nebudou ani letos. foto: Honza Ježdík

Z jazzové mše. foto:  TIC Opočno
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 Jsem ráda, že se v Opočně takovýto koncert uskutečnil 
a moc za to děkuji účinkujícím i organizátorům. Věřím, že 
jsem kulturu předala lidem, kteří budou v takto rozjetém 
vlaku pokračovat. Můžeme se tak těšit na další akce, které 
se připravují. Šárka Škrabalová, starostka

O H L É D N U T Í  Z A  R U S K Ý M  O D P O L E D N E M

Zdá se, že Ruské odpoledne si získává své návštěvníky, letošní roč-
ník zaznamenal opět příjemnou návštěvnost. Dovolte malé ohléd-
nutí a poděkování:
 Evě Votroubkové za Dostojevského, kterého opět přiblížila ne-
smírně zajímavě.
 Anně Evsině za prezentaci a soutěž. Anna spolupracuje s Rus-
kým střediskem vědy a kultury v Praze (ředitel L. Gamza), z tohoto 
střediska zapůjčila a přivezla kolekci obrazů osobností z historie 
Ruska, které byly v Kodymově národním domě vystaveny. A těm, 
kteří si chtěli přečíst něco v azbuce, přivezla i ruské časopisy.
 Oxaně Evsině za hudební program. Oxana je dcera Anny, v zá-

věru odpoledne zpívala v ruském 
kroji. 
 Oxana nejen zpívá, ale také 
vede taneční kurzy. Přítomné 
naučila ruský lidový tanec, tak-
že jsme si i zatančili, což bylo 
dobře, protože se nám lépe trávi-
lo. Nechyběla totiž ochutnávka 

„z dílen“ paní Lenky Slodičáko-
vé, Věry Ovdijenkové  a Mileny 
Ulrichové. Velmi jim děkujeme 
a pro labužníky máme vzkaz: 
chcete-li si pochutnat na ruském 
slaném koláči, medovníku nebo 
rastěgajích, recepty pro vás ne-
cháme na informačním centru. 
 Poslední poděkování patří 
pěveckému sboru, který sice už 

neexistuje, ale pro ruské odpoledne se dal „na chvíli“ dohromady, 
a osazenstvu Kodymva národního domu za vynikající spolupráci.
 za pořadatele dm

V Ý U K A  R U Š T I N Y  B Y  B Y L A  V E S E L E J Š Í

Ruské odpoledne, v pořadí již druhé, bylo opravdu plné pře-
kvapení.  Na stole byla jedna dobrota vedle druhé, slané se 
křížilo se sladkým, nevěděla jsem, co dříve ochutnat. Velice 
příjemná atmosféra,   umocněná ruskými písněmi, nás pro-
vázela celé odpoledne.  
 Jako studentka, která maturovala  z ruského jazyka, bych 
takovéto přednášky opravdu vítala. Eva Votroubková svou 
prezentaci Dostojevského nazvala Cestou do hlubin lidské 
duše, skutečně jsme nahlédli hodně hluboko. Myslím si, že z 
takových přednášek bychom si tenkrát všichni více pamato-
vali a maturita by pro nás  byla mnohem jednodušší.  
 V druhé části odpoledne jsme zase procestovali kus světa, 
zasoutěžili jsme si i o ceny a myslím si, že všichni spokoje-
ni odcházeli domů.  Paní Marková se svými děvčaty udělaly 
opět ohromný kus práce. Ráda bych jí i ostatním poděkova-
la, a pokud to půjde – pokračujte.
 Šárka Škrabalová, starostka

V  Ú N O R U  N Á S  R O Z E S M Ě J E  H R A  K R Á L E 
B R O A D WAY E

Letošní podzimní divadelní sezóna je u konce, ale hned na 
začátku nového roku nás již čeká další skvělé vystoupení 
v Kodymově národním domě.
 Drama ruského spisovatele Antona Pavloviče Čechova 
Tři sestry zakončilo pás divadelních představení, která jsme 
mohli v minulých týdnech vidět v Opočně. Po několika kome-
diích a jednom muzikálu uzavřelo divadelní sezónu vážnější 
představení. Ale ani zde nebyla nouze o vtipné pasáže. A nut-
no podotknout, že vynikající ztvárnění jednotlivých postav 
herci Jiráskova divadla Hronov bylo tak přesvědčivé, že ne-
jedno oko zůstalo na konci hry suché. 
 Hned v únoru nás opět rozesměje tentokrát hra od Neila 
Simona Velký holky nepláčou, a to 25. února 2015 od 19 ho-
din v Kodymově národním domě.
 Simon Neil, nositel několika významných ocenění a Puli-
tzerovy ceny, je jeden z nejúspěšnějších amerických dramati-
ků posledních čtyřiceti let a zároveň také nekorunovaný král 
broadwayských činoherních scén. Jedno z jeho děl nastudo-
vali herci z pražského Divadla bez zábradlí a vystoupí s ním 
v Kodymově domě.

 Komedie Velký holky nepláčou nám představí dvě ženy, 
kterým se rozpadlo manželství a jejich problémy je svedly 
dohromady. Na takové zápletce není nic směšného. Avšak 
humor a nadsázka, s jakou dámy řeší své problémy, vede 
ke komickým situacím. Namísto toho, aby se dvě opuštěné 
manželky trápily někde o samotě, založí spolu vlastní takzva-
né manželství, ve kterém každá hraje tutéž iritující roli, díky 
níž dovedla předtím manžela málem k šílenství. Taktéž roz-
hovory mezi kamarádkami jsou velice komické, připomínají 
styl světoznámého seriálu Sex ve městě. >>

Oxana Evsina.
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 Hrají: Jana Šulcová, Veronika Jeníková, Dana Batulková, 
Vendulka Křížová, Kateřina Seidlová, Marcel Vašinka, Libor 
Hruška, Čestmír Gebouský  (th)

Vstupenky a dárkový poukaz zakoupíte v předprodeji v In-
formačním centru Opočno za 280 Kč, na místě za 300 Kč.  

K N I H A  V Z P O M Í N E K
T I P  N A  V Á N O Č N Í  D Á R E K

Na léta dětství a mládí strávená v Opočně vzpomínají:
Jiřina Kochlöfl ová Petrová • Olga Castiellová Hostovská • 
Kristina Colloredo-Mansfeldová • Zuzana a Alois Fišárkovi • 
Luboš Sluka • Miloň Čepelka.
Kniha o 80 stranách je doplněna 150 dobovými fotografi emi.
Vydalo o.s. ABAKUS ve spolupráci s Městem Opočno
Předpokládaná cena: 220 Kč
Zakoupíte od 16. 12. 2014 v prodejně SOMIPO,  Ateliéru 
Renata a IC Opočno.
Na dobírku objednávejte na: jiri.kralicek@abakus-eu.com

Ukázka z kapitoly: Módní salon plný hudby
vzpomíná Jiřina Kochlöfl ová Petrová

Ráda vzpomínám na starého pana Kosinu. To byl zámečník. 
Takový lidi už dneska nejsou. Aby měli takový „těsto“. Říkám 
já. Úžasnej řemeslník a skromnej člověk. Na svým místě. Lidi, 
kteří jsou na svým místě, jsou platnější společnosti, než když 

se cpou někam, co nepatří. Jeho syn Josef, co kamarádil s mým 
bratrem, odešel před válkou do Londýna a vysílal na rádiu BBC 
pod pseudonymem Kalina. Po válce přijel, ale moje máma mu 
říkala: „Vrať se zpátky, tady budeš vždycky jenom Pepek Kosinů.“ 
Díky manželovi – soudnímu radovi Kochlöfl ovi jsem pozna-
la takové osobnosti, jako byl pan profesor Muzika, pan Vydra 
starší nebo komentátor a novinář František Kocourek. Ten 
Kocourek komentoval defi lé nacistů na Václavském náměstí 
v devětatřicátém. Dodnes si pamatuji jeho slova: Tady vidíte 
nekonečné řady německých tanků, slovy asi tři.“ Měl odvahu. 
A to vedle něho stál esesák. Na poslední návštěvě v Opočně byl 
v roce 1939 a mluvil veřejně u Holubů. Uchovávám na něho 
vzpomínku – dva vzkazy. Jeden z roku 1939 – „Na brzkou shle-
danou vděčně za milé pohostinství v jejich domě. Na Opočně 
22. října 1939 Franta Kocourek“. Druhý z roku 1942 – „Sděluji 
Vám, že zemřel Franta Kocourek - Vilma Kocourková“. – Nic víc.

p ř i š l o  d o  r e d a k c e  —

S P O R T O V C I  Z  J I T Ř E N K Y  D O Š L I 
D O  P Ř E R O V A !

Nevěříte?  Už pátým rokem se naši klienti zúčastnili jedi-
nečné sportovní akce – Rotopedtours a Pěškotours, kterou 
organizuje Národní síť podpory zdraví  za fi nančni podpory 
Nadace Taťány Kuchařové Krása pomoci a Národního pro-
gramu zdraví –  projekty podpory zdraví Ministerstva zdra-
votnictví.                                                                                                                                   

 Vloni se této akce zúčastnilo 1.178 seniorů z domovů 
a denních stacionářů z celé ČR a celkem ujeli na rotopedech, 
šlapadlech nebo pěšky úctyhodných 86.308 km. Tím byl vy-
tvořen  rekord, který byl zaevidován v České databance re-
kordů. Naši senioři z Jitřenky přispěli svými kroky k vytvo-
ření tohoto rekordu.
 Letos se z naší Jitřenky do  Rotopedtoursu a Pěškotoursu 
2014 přihlásilo 15 klientů. Od 1. 10. 2014 do 31. 10. 2014 si 
každý klient, většinou za pomoci personálu, počítal, kolik 
kroků za den ušel nebo ujel. Každý desátý den se provedl me-
zisoučet a 1. 11. 2014 konečný součet. Nejde o trhání rekordů, 
ale o to, aby každý dle svých schopností ušel nebo ujel nějaký 
metr. Pro někoho ujít vzdálenost dvaceti  metrů za den je úcty-
hodný výkon.                                                                                                                                                              
 A výsledek?  15.845 metrů – vzdálenost do Slavoňova ujeli 
tři klienti na rotopedech a  153.426 metrů – vzdálenost do 
Přerova ušlo dvanáct klientů.

Diplom 
pro  

Domov d chodc  JIT ENKA - Opo no 
za ú ast v 8. ro níku Rotopedtours 

a ve 5. ro níku P škotours 
 

                                                      

                           Slavo ov   15 845 m                                         P erov 153 426 m  
Dne 1. listopadu 2014                          

             
 

Zleva: Jan Sedláček, František Kocourek a Jaroslav Kochlöfl . 
Kupkovo náměstí.  Foto archiv Jiřiny a Petra Kochlöfl ových

Vzpomínky na Opočno

Ocenění za sportovní výkon. foto:  archiv Jitřenky
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 Jitřenku navštívila 5. listopadu 2014 paní MVDr. Marcela 
Mathesová, hlavní organizátorka soutěže, a slavnostně pře-
dala klientům osobní  diplomy s jejich výkony. Zároveň všich-
ni obdrželi společný dar a tím byl PADÁK (veliká plachta 
s otvorem uprostřed pro míčové hry). Po malém občerstvení 
se všichni rozcházeli s dobrým pocitem ze svých sportovních 
aktivit a těší se na příští ročník. Bc. Jana Čepelková

S P Š  E LE K TROTE CHNIK Y  A  INF O R M AČNÍCH 
TE CHNO LO GIÍ  V  D OBRUŠ CE  ZÍSK AL A 

V Ý ZNA MNÉ  O CENĚNÍ

V letošním roce proběhl 
první ročník soutěže DO-
PORUČENO ZAMĚSTNA-
VATELI. Organizátorem 
a vyhlašovatelem je Klub 
zaměstnavatelů ve spolu-
práci s webem Kampoma-
turite.cz. Ředitel Klubu za-
městnavatelů Pavel Hulák 

k prvnímu ročníku doplňuje: „DOPORUČENO ZAMĚSTNA-
VATELI je nejen značka, která pomůže uchazečům o studium 
a jejich rodičům v orientaci, kde získat kvalitní vzdělání s vyso-
kou pravděpodobností dobrého zaměstnání, ale také projektem 
podporujícím orientaci na správné obory a přispívajícím ke 
zlepšení komunikace mezi školami, jejich zřizovateli a fi rmami, 
kterým stále chybí vhodní kandidáti na celou řadu profesí. Při-
pravena je také výměna zkušeností, ale i praktické zapojení od-
borníků z fi rem do výuky, či nahlédnutí pracovníků škol, nebo 
samotných studentů a učňů do výroby.“

 Klub zaměstnavatelů o.p.s. pomáhá zlepšovat kvalitu řízení 
lidských zdrojů, podílí se aktivně na rozvoji vzdělávání na všech 
úrovních, podporuje vznik kvalifi kovaných pracovních míst 
a přispívá ke zvyšování konkurenceschopnosti ČR. Základním 
partnerem Klubu zaměstnavatelů o.p.s. nebo Patronem kraje 
může být právnická i fyzická osoba podnikající a sídlící v ČR, 
která zaměstnává alespoň 250 zaměstnanců. 
 Pořadí škol v soutěži ovlivňují samy fi rmy. Letos hlasovalo 
v tajném hlasování 150 fi rem ve 14 krajích.  Ocenění je pečetí 
kvality a potvrzením od významných zaměstnavatelů, že absol-
ventům těchto škol rádi nabídnou zaměstnání.
 Předání titulu DOPORUČENO ZAMĚSTNAVATELI zástup-
cům středních škol Královéhradeckého kraje, vyhodnocených 
zaměstnavateli jako nejlépe připravující studenty na budoucí 

zaměstnání, proběhlo 21. října 2014 ve ŠKODA AUTO Kvasiny. 
 První místo v soutěži DOPORUČENO ZAMĚSTNAVATELI 
a tím také Pečeť Klubu zaměstnavatelů v letošním roce v našem 
kraji získala SPŠel•it Dobruška.
 Titul pro SPŠel.it Dobruška převzal ředitel školy Ing. Milan 
Maršík. A co říká tomuto ocenění?
 „Byl jsem udělením této ceny naší škole velmi potěšen a po-
važuji to za významné ocenění práce celého týmu zaměstnanců 
naší školy, pro které to bude tolik potřebná motivace do další 
práce. Považuji to také za ocenění práce našich úspěšných ab-
solventů, kterou odvádějí v praxi, a mimo jiné je to i výsledek 
naší dlouholeté aktivní spolupráce s fi rmami, z nichž některé 
jsou našimi partnery, podporovateli a odborným zázemím již 
desítky let. Jejich počet se výrazně zvýšil zejména v posledních 
pěti letech, kdy intenzivně vyhledáváme nové možnosti a formy 
spolupráce. Budeme i nadále usilovat o to, abychom byli zají-
maví pro naše sociální partnery, naše klienty i jejich potenciální 
zaměstnavatele. Stále více máme pocit, že jim máme co nabíd-
nout.“
 Královéhradecký kraj, který je zřizovatelem většiny středních 
škol v kraji, vidí přínos takovéto soutěže jednoznačně pozitivně. 

„Takové ocenění je zpětnou vazbou pro školy samotné, ale přede-
vším je vodítkem pro samotné uchazeče. Zároveň je odměnou 
i pro kraj jako zřizovatele. Je totiž vidět, že se vyplácí dlouho-
dobá aktivní spolupráce škol s fi rmami,“ řekla krajská radní pro 
školství Mgr. Táňa Šormová.
 I studenti školy si uvědomují význam získaného titulu. „Podle 
našeho názoru je toto ocenění určitě dobré nejen pro školu jako 
takovou, protože tímto škola získává popularitu, uznání a atrak-
tivitu pro další uchazeče. Pro nás jako studenty a budoucí absol-
venty je to super, protože fi rmy v kraji o nás vědí a jistě budou 
přihlížet při výběru zaměstnanců, že jsme ze školy, kterou si 
sami zvolili jako nejkvalitnější v kraji, co se týče přípravy stu-
dentů na praxi. Jsme hrdí na to, že chodíme do této školy,“ řekli 
studenti Lukáš Kaplan a Josef Kašpar ze třídy E4.
 Přejme si, aby SPŠel.it Dobruška byla stejně úspěšná i v ná-
sledujících letech. Mgr. Marcela Němečková

v y š l o  v  t i s k u  —

K V Ů L I  M O Ž N É  R E S T I T U C I  S T Á T 
Z M R A Z I L  M I L I O N O V É  D O T A C E 

P R O  Z Á M E K  O P O Č N O

iDnes.cz, 10. 11. 2014 – Zatímco hospitál v Kuksu a bene-
diktinský klášter v Broumově letos dostaly na opravy skoro 
700 milionů, zámek v Opočně ani na podstatně nižší dotace 
nemá nárok. Stát totiž všechny připravované investice do 
památky zmrazil, neboť se možná znovu rozběhne restituční 
spor s dědičkou Colloredo-Mansfeldů.
 Ústavní soud dal v březnu Kristině Colloredo-Mansfeldo-
vé novou naději na restituci zámku v Opočně a Okresní soud 
v Rychnově nad Kněžnou v září rozhodl o obnově řízení.
 Renesanční zámek kvůli tomu letos přišel o přislíbené do-
tace ve výši 26,5 milionu korun. Obnova letohrádku, dvora 
a jízdárny bude muset počkat do doby, než bude o vlastníkovi 
zámku jasno. Stát přitom začal s opravami teprve v posled-
ních sedmi letech a dal do nich přes deset milionů korun.
 „Máme už hotový projekt na celkovou rekonstrukci leto-
hrádku za 18 milionů korun, a dokonce máme i stavební po-
volení, ale Ministerstvo kultury pozastavilo čerpání peněz 
na investice. Protože se uvažovalo o dotaci z norských fondů, 

 foto:  archiv školy
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nešlo by dodržet pětileté období, kdy bude památka v rukou 
státu. Podobně jsme přišli o 8,5 milionu korun na pokračo-
vání rekonstrukce dvora a jízdárny. Loni tam šlo na opravu 
krovů a střechy 3,5 milionu,“ řekl kastelán státního zámku 
Opočno Josef Jirák.

 Pokud soudy obnoví řízení o restituci, může to 
znamenat pro zámek další roky nejistoty.

 „Je smutné, že dotace nejdou pro samotnou památku 
a řeší se, kdo je její majitel. Přitom zkušenosti s restituova-
nými zámky jsou dobré, třeba v Častolovicích. Opočenské-
mu zámku by prospělo, kdyby už měl nezpochybnitelného 
vlastníka. Podle mého názoru je jedno, kdo to bude, ale ať 
se stará,“ uvedl Daniel Jezbera z výboru Sdružení ochránců 
památek ve východních Čechách, které se zabývá spíše opo-
míjenými památkami.

 Ostatní památky v kraji jsou na tom s fi nanční podporou 
lépe. Státní zámek v Náchodě letos dokončil celkovou opra-
vu Velké věže za 8,5 milionu korun.
 Barokní hospitál v Kuksu, který je také v majetku státu, 
získal na opravy z dotací 440 milionů korun, pro návštěvní-
ky se otevře příští rok. Klášter v Broumově sice vlastní bene-
diktinský řád, ale na oživení asi pětiny areálu jde nyní 248 
milionů korun.

Opravy se odsouvají na neurčito
Památkáři v Opočně chtěli zřídit v letohrádku z roku 1602 
novou kavárnu a expozici o kratochvilném životě šlechty.
 Chtěli tam umístit obrazy s náměty španělské drezúry 
koní, repliky hudebních nástrojů, loveckých pomůcek a zbra-
ní, navíc by si tam návštěvníci zahráli historické stolní hry. 
Plánované opravy se však nyní odsouvají na neurčito a stát 
dá peníze jen na nejnutnější údržbu.
 „Národní památkový ústav se i nadále bude snažit pečo-
vat o zámek v Opočně jako řádný hospodář a vynakládat fi -
nanční prostředky na obnovu a údržbu objektu i zámeckého 
parku do rozhodnutí soudu. Pochopitelně o větší investiční 
prostředky navázané na dotační tituly například Evropské 
unie nebudeme moci žádat,“ uvedla mluvčí územní památ-
kové správy na Sychrově Lucie Bidlasová.
 Podle ní památkáři nemohou garantovat podmínku, že se 
po dobu udržitelnosti projektu nezmění vlastník.

 Národní památkový ústav se proti zářijovému verdiktu 
rychnovského soudu o obnově řízení rozhodně odvolá. Ten 
není zatím pravomocný. „Chceme využít všech procesních 
nástrojů, které nám právní řád dává,“ dodala mluvčí.
 Dcera posledního majitele Kristina Colloredo-Mansfel-
dová se soudně domáhá zámku i sbírek od roku 1991. Od té 
doby stát omezil výdaje jen na to nejnutnější. 
 Soudy sice vydaly zámek dědičce, ale po čtyřech letech ho 
v roce 2007 zase musela vrátit. Teprve od této doby stát začal 
s podstatnými investicemi.

Do oprav šlo v posledních letech 9 milionů
Do oprav zámku v posledních sedmi letech celkem šlo přes 
9 milionů korun, z toho restaurování obrazů vyšlo na milion 
a obnova zeleně v parku na 1,8 milionu. Další částky památ-
káři vynaložili na zaměření areálu a na projekční práce pro 
jízdárnu a letohrádek.
 V roce 2008 se například opravovalo topení v rozlehlém 
palmovém skleníku a v provozním zázemí, o rok později 
vznikly nové toalety pro návštěvníky, průběžně se opravova-
ly střechy.
 Pět let trvaly práce na obnově síně zvané tabulnice s re-
nesanční hřebínkovou klenbou, kterou zámek otevřel letos 
a pronajímá například pro svatby.
 Kvůli sporům s dědičkou přišel státní zámek loni asi o še-
desát obrazů a musel je nahrazovat jinými plátny. Kristina 
Colloredo-Mansfeldová s bratrancem Jeromem vysoudili už 
dříve 68 obrazů ze sbírky po jejich dědečkovi.
 Poté, co se dědička nedohodla s památkáři na pronájmu 
letohrádku pro kulturní akce, odvezla svou část obrazů na 
zámek Dobříš a následoval ji i bratranec. Z jeho sbírky už zů-
stává v Opočně jen kolem pěti obrazů.
 Pokud soudy obnoví restituční spor o zámek, dědička 
bude muset doložit, že Velkoněmecká říše zkonfi skovala 
majetek jejího otce v roce 1942 z důvodu rasové perzekuce. 
Památkáři to zpochybňují. Pokud by dědička získala zámek 
zpět, podle advokáta Tomáše Nahodila by se poté snažila zís-
kat soudně i cenné vnitřní sbírky.

Zámek má za sebou úspěšnou sezonu
Opočenský zámek má za sebou letos velmi úspěšnou sezonu. 
Za deset letošních měsíců je mezi státními památkami v kra-
ji v návštěvnosti Opočno na druhém místě za Ratibořicemi, 
prohlédlo si ho už skoro 56 tisíc lidí, loni jich za celý rok při-
šlo 43 tisíc.
 Například jen zářijová Hradozámecká noc s kostýmovaný-
mi prohlídkami přitáhla 480 návštěvníků a dalších 180 lidí se 
přišlo podívat na renesanční tance.
 Podle kastelána letos ovlivnila vzestup návštěvnosti mírná 
zima, deštivý srpen a zřejmě i uzavření hospitálu v Kuksu.
 Autor: Štěpánka Tůmová

V  K A U Z E  O P O Č E N S K É H O 
K L Á Š T E R A  S E  K R A J  O D V O L Á

Rychnovský deník, 13. 11. 2014 – Kraj se odvolá proti ver-
diktu rychnovského soudu, podle něhož vlastníkem areálu 
kláštera v Opočně není kraj, ale stát. Rozhodnutí padlo v říj-
nu po žalobě Řádu kapucínů. Změna vlastnictví umožní ka-
pucínům žádat o vydání areálu v církevních restitucích.
 Podání odvolání v úterý schválila rada Královéhradecké-

Méně obvyklý pohled na opočenský zámek. foto: Luděk Hamáček
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ho kraje. „Soud argumentoval tím, že v restitučních řízeních 
se k vydržení nepřihlíží. V tomto případě se ale podle nás ne-
jedná o restituční spor, nýbrž o určení vlastnictví. Soud na-
víc dospěl k mylnému závěru, podle kterého byl areál kláš-
tera zemědělským objektem. To se rozhodně nezakládá na 
pravdě,“ řekl radní pro oblast majetkoprávní a investic Josef 
Dvořák.

 Zdůraznil, že kraj se o sporný objekt deset let řádně staral 
a investoval zde nemalé prostředky. Naopak kapucíni, kteří 
podali žalobu o určení vlastnictví, své nároky po celou dobu 
neuplatňovali. O areál projevil řád zájem loni, kdy kraj zve-
řejnil záměr nemovitosti prodat jakožto nepotřebný majetek 
za 8,5 milionu korun. Autor: Ivana Vitovská

    vý jezdy  J SDH Opočno  —
 

– Dobruška – Domašín 3. listopadu v 6.42 byl ohlášen 
požár kravína pod Domašínem. Po příjezdu bylo zjištěno, 
že se jedná o požár v půdním prostoru bývalého kravína, 
kde už zasahovali další jednotky. Po dohodě s velitelem zá-
sahu se naše jednotka po několika minutách vrátila zpět.

– Slavětín nad Metují 2. listopadu v 19.32 byl ohlášen po-
žár seníku. Požárem byl zasažen stoh lisované slámy ne-
daleko skladu obilí. Naše cisterna nejprve zajišťovala do-
dávku vody, někteří členové se střídali u několika proudů 
u jiných jednotek. Poté bylo naše vozidlo odesláno k asis-
tování při rozebírání stohu nakladačem. Kolem jedné ho-
diny se naše vozidlo vrátilo na základnu.

– České Meziříčí 28. října ve 14.56 byl ohlášen požár 
dřevěného přístavku se zaparkovaným autem. Na místo 
vyjeli profesionální hasiči z Dobrušky a jednotky sborů 
dobrovolných hasičů z Opočna a Českého Meziříčí. Na 
lokalizaci požáru byly nasazeny 3 proudy „C“. Dohašení 
ohnisek požáru bylo provedeno po rozebrání konstrukce 
přístřešku.

– České Meziříčí 1. října v 1.40 byl ohlášen požár skládky 
domovního odpadu v blízkosti cukrovaru. Na místo vyjeli 
profesionální hasiči z Dobrušky a jednotky sborů dobro-
volných hasičů z Opočna a Českého Meziříčí. Požár byl 
likvidován za pomoci jednoho proudu „C“ a vodního děla.

– Opočno 8. září v 7.04 byla ohlášena dopravní nehoda 
osobního a nákladního vozidla se zraněním. Na místo 
vyjeli profesionální hasiči z Dobrušky a jednotka sboru 
dobrovolných hasičů z Opočna. Po příjezdu na místo ne-
hody byla naše jednotka odeslána velitelem zásahu zpět na 
základnu.

– Dobré 4. srpna po 22. hodině byl ohlášen požár haly na 
chov kuřat. Na místo postupně vyjely jednotky profesio-
nálních hasičů z Rychnova nad Kněžnou, Dobrušky, Ško-
dy Auto Kvasiny a jednotky sborů dobrovolných hasičů 
z Dobrého, Solnice, Dobrušky (družstva Dobruška a Do-
mašín), Trnova a Opočna. Hasičům z Opočna byl poplach 
vyhlášen ve 22.38. V době příjezdu prvních jednotek byl 
požár haly o rozměrech 20x80 m již ve třetí fázi hoření, 
tzn. rozšířen na všechny hořlavé látky v objektu. Kromě 
samotného hašení požáru bylo nutné ochránit sousedící 
budovy, ve kterých bylo cca 13.000 kuřat. Díky výpadku 
elektrického proudu museli hasiči do těchto objektů také 
zřídit přetlakovou ventilaci. Požár haly byl likvidován ko-
lem půl druhé v noci a na místě pak již zůstala jen místní 
dobrovolná jednotka hasičů. Ta až do dopoledních hodin 
prováděla dohled nad požářištěm.

– Očelice 3. srpna v 17.17 byla ohlášena dopravní ne-
hoda se zraněním. Na místo vyjeli profesionální hasiči 
z Dobrušky a jednotka sboru dobrovolných hasičů z Opoč-
na. Havarované vozidlo se nacházelo na střeše mimo vo-
zovku a osádka Zdravotnické záchranné služby Králové-
hradeckého kraje (ZZS KHK) se již věnovala cestujícím 
z havarovaného vozu. Po dohodě s velitelem zásahu byla 
jednotka z Opočna odeslána zpět na základnu.

– České Meziříčí 19. července v 15.44 byl ohlášen požár 
obilí u křižovatky mezi Skršicemi a Českým Meziříčím. 
Na místo vyjeli profesionální hasiči z Dobrušky a jednot-
ky Sborů dobrovolných hasičů z Opočna, Českého Mezi-
říčí, Jásenné a Bohuslavic. Na likvidaci požáru o rozloze 
cca 400x400 metrů byly nasazeny dva vysokotlaké proudy 
a vodní děla z jednotlivých cisteren.

– Opočno 28. června ve 21.31 byl ohlášen hořící osobní 
automobil na cestě z Opočna do Pohoří. Na místo vyjeli 
profesionální hasiči z Dobrušky a jednotka Sboru dobro-
volných hasičů z Opočna. Požár byl likvidován jedním vy-
sokotlakým proudem.

– Čánka 25. června v 6.18 byla ohlášena dopravní neho-
da osobního automobilu mezi Opočnem a Čánkou, které 
se nacházelo na střeše. Na místo vyjeli profesionální ha-
siči z Dobrušky a jednotka Sboru dobrovolných hasičů 
z Opočna. Na místě již byla osádka ZZS KHK, která se 
věnovala řidiči z havarovaného vozu, a hasiči ze stanice 
Dobruška. Jednotka Opočno na místě fungovala jako zá-
loha a po příjezdu Policie ČR se na pokyn velitele zásahu 
vrátila zpět na základnu.

 foto: TIC Opočno

inzerce
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– Opočno 14. června v 16.03 byla ohlášena dopravní ne-
hoda osobního vozidla a motocyklu u vlakového nádraží. 
Na místo vyjeli profesionální hasiči z Dobrušky a jednotka 
sboru dobrovolných hasičů z Opočna. Po příjezdu na místo 
a provedení průzkumu byla naše jednotka odeslána zpět na 
základnu.

– Jílovice 13. června ve 21.50 byl ohlášen požár bývalých 
chlévů. Po ohlášení připravenosti jednotky k výjezdu na 
operační středisko byl výjezd odvolán.

– Čánka 13. května ve 13.09 byla ohlášena dopravní ne-
hoda dvou osobních automobilů na silnici mezi Čánkou 
a Očelicemi. Na místo vyjeli profesionální hasiči z Dobruš-
ky a jednotka sboru dobrovolných hasičů z Opočna. Po pří-
jezdu na místo nehody bylo velitelem zásahu rozhodnuto, 
že na místě postačí hasiči ze stanice Dobruška a jednotka 
z Opočna byla odeslána zpět na základnu. 

– Dobruška – Křovice 7. května ve 23.08 byl ohlášen požár 
skládky. Na místo vyjeli profesionální hasiči z Dobrušky 
a jednotky sboru dobrovolných hasičů z Opočna a Dobruš-
ky (družstvo Domašín). Požárem byla zasažena plocha cca 
10x15 m. Na jeho likvidaci použili hasiči jeden proud „C“ 
a jeden proud vysokotlaký. Zásah probíhal za použití dý-
chací techniky.

– Očelice 19. dubna ve 21.42 byl ohlášen spadlý strom přes 
celou silnici směrem na Vysoký Újezd. Bohužel na nahlá-
šeném místě se žádný strom nenacházel. Cestou do Očelic 
byl nalezen jeden strom v příkopě u křižovatky Mokré – 
Přepychy. Naše jednotka pomocí motorové pily odřízla pár 
větví, které zasahovaly ke krajnici, a poté se vrátila zpět na 
základnu.

– Dobruška 5. dubna v 11.09 byla ohlášena dopravní ne-
hoda dvou osobních vozů u Penny Marketu se zraněním 
dvou osob. Na místo vyjely všechny složky Integrovaného 
záchranného systému (IZS) včetně profesionálních hasičů 
z Dobrušky a jednotky sboru dobrovolných hasičů z Opoč-
na. Řidič jednoho z havarovaných vozidel musel být vy-
proštěn za pomoci hydraulického nářadí. Po naložení obou 
zraněných osob do vozů ZZS byla jednotka SDH Opočno 
odeslána zpět na základnu.

– Opočno 25. března v 7.25 byla ohlášena dopravní ne-
hoda osobního a dodávkového vozu mezi mlékárnou a že-
lezničním přejezdem. Na místo vyjeli profesionální hasiči 
z Dobrušky a jednotka sboru dobrovolných hasičů z Opoč-
na. Při nehodě byly zraněny dvě osoby, které ošetřila osád-
ka ZZS. Hasiči zajistili místo nehody a vozidla proti požáru.

– Opočno 25. února v 16.24 byla ohlášena dopravní neho-
da. Na místo vyjeli profesionální hasiči z Dobrušky a jed-

notka sboru dobrovolných hasičů z Opočna. V době příjez-
du na místo události byly na místě již všechny složky IZS. 
Po dohodě s velitelem zásahu se naše jednotka vrátila zpět 
na základnu. zdroj: www.hasiciopocno.cz

z e  s p o r t u  —

F O T B A L  –  V Ý S L E D K Y  P O  P O D Z I M N Í 
Č Á S T I  S O U T Ě Ž Í  S E Z Ó N Y  2 0 14 / 2 0 15

M U Ž I  A  –  K R A J S K Á  S O U T Ě Ž  I . B  T Ř Í D Y  S K U P I N A  „ C “

Tým Z V P VP PP Skóre Body
1 České Meziříčí 14 9 1 4 0 26:11 35
2 Lokomotiva HK 14 7 5 1 1 25:25 24
3 Spartak Opočno 14 6 4 1 3 32:24 23
4 Sokol Malšovice 14 6 5 0 3 24:24 21
5 Sokol Deštné v O. h. 14 5 5 2 2 23:27 21
6 FK Jaroměř B 14 6 7 0 1 32:29 19
7 Slavoj Předměřice n. L. 14 4 6 2 2 21:19 18
8 SK Smiřice 14 1 11 2 0 11:35 7

M U Ž I  B  –  O K R E S N Í  P Ř E B O R  I V .  T Ř Í D Y

Tým Z + 0 – Skóre Body
1. Labuť Rychnov 9 9 0 0 37: 6 27
2. Opočno B 9 4 3 2 14: 14 17
3. Javornice B 9 5 1 3 19: 19 16
4. Olešnice 9 4 2 3 21: 18 15
5. Čermná 9 3 2 4 15: 18 13
6. Voděrady B 9 4 0 5 14: 19 12
7. Lípa B 9 1 1 7 10: 22 4
8. Kostelecká Lhota B 9 1 1 7 7: 21 4

M L A D Š Í  D O R O S T  –  K R A J S K Ý  P Ř E B O R

Tým Z V P VP PP Skóre Body
1 MFK Nové Město n. M. 13 11 1 1 0 52:13 35
2 Sokol Třebeš 13 10 1 1 1 67:13 33
3 FC Vrchlabí 13 9 3 0 1 55:16 28
4 Jaroměř/Smiřice 13 8 3 2 0 51:31 28
5 MFK Trutnov 13 9 3 0 1 39:25 28
6 FC Olympia HK 13 9 4 0 0 64:24 27
7 FK Chlumec n. C. 13 7 4 0 2 44:19 23
8 Slovan Broumov 13 5 6 1 1 39:36 18
9 TJ Červený Kostelec 13 5 7 1 0 24:47 17

10 SK Jičín 13 4 8 1 0 32:39 14
11 Kostelec/Častolovice 13 4 9 0 0 23:58 12
12 Loko Borohrádek 13 2 11 0 0 11:87 6
13 TJ Dobruška/Opočno 13 1 11 0 1 17:67 4
14 FC Slavia HK 13 0 13 0 0 9:52 0

M L A D Š Í  Ž Á C I  –  O K R E S N Í  P Ř E B O R

Tým Z + 0 – Skóre Body
1. Rychnov B 10 7 1 2 43: 17 23
2. Ohnišov 10 6 2 2 47: 19 21
3. Dobruška/Opočno A 10 6 1 3 40: 32 20
4. Borohrádek 10 6 1 3 40: 20 19
5. 1.FC Rokytnice 10 2 1 7 29: 40 7
6. Dobruška/Opočno B 10 0 0 10 9: 80 0

Požár haly v Dobrém. foto:  archiv JSDH Opočno
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 —  H O K E J  —
R O Z P I S  U T K Á N Í  N A  Z I M N Í M  S T A D I O N U  V  O P O Č N Ě

 26. 11. 18:00  MUŽI: HC Opočno – SK Třebechovice pod Orebem
 29. 11. 9:00  ŽÁCI: HC Opočno – SK Třebechovice
 30. 11. 9:00  MINIHOKEJ 2007: 

  HC Opočno – HC Jičín, HC Rychnov n/k
 30. 11. 17:00  MUŽI: HC Opočno – HC Jaroměř
 5. 12. 19:30  DOROST: HC Opočno – Stadion Nový Bydžov
 6. 12. 9:00  MINIHOKEJ 2006: 

  HC Opočno – HC  Wikov Hronov, HC Nová Paka/Jičín
 6. 12. 17:00  JUNIOŘI: HC Opočno HC Frýdlant
 7. 12. 9:00 ŽÁCI: HC Opočno – Královští lvi Hradec Králové
 10. 12 18:00 ŽÁCI: HC Opočno – HC Wikov Hronov
 12. 12. 19:30  DOROST: HC Opočno – SK Třebechovice
 14. 12. 9:00  PŘÍPRAVKA 2005: 

  HC Opočno – SK Třebechovice, HC Wikov Hronov
 14. 12. 17:00  MUŽI: HC Opočno - Project Sport Hronov

K R A J S K Á  S O U T Ě Ž  M U Ž Ů  –  V Ý S L E D K Y

 16.11.2014 HC Opočno - HC Lanškroun 6:5 po prod. (1:1, 3:3, 1:1)

  B: Vedral (Jakl), Jedlička (Řehák, Slezák), Vencl (Vedral),  
  Slezák (Reichmann), Jedlička (Reichmann, Černík), 
  Přibyl (Jedlička)
 12.11.2014 Project Sport Hronov - HC Opočno  5:0 (0:1,2:0,2:0)

 9.11.2014 HC Opočno - TJ So Čestice  13:2 (5:0,5:1,3:1)

  B: Žid L. (Chmelík), Bury (Jakl), Rail (Černík, Čtvrtečka),  
  Žid L. (-), Jedlička (Žid K.), Řehák (Slezák, Jedlička), 
  Černík (Jakl), Rail (Čtvrtečka, Černík), 
  Jedlička (Reichmann), Chmelík (Žid L., Přibyl), 
  Reichmann (Slezák), Jedlička (-), Škrabal (Přibyl),
  Šverák D. (Morong), Dočkal (Jiruška, Jančárek)
 

 Přehled výsledků všech kategorií najdete na hokej.opocno.cz

S P O L E Č N É  B Ě H Á N Í

Deset běžců a běžkyň se v pondělí 17. listopadu vydalo v de-
set hodin pohodovým tempem směrem k oboře. Skupinka 
se na cestičce podél zdi obory natáhla v dlouhého hada, po 
vstupu do obory došlo v táhlém stoupání k roztrhání na dvě 

menší skupinky, které na sebe nicméně solidárně čekaly, ale-
spoň byl čas na přátelskou konverzaci. 
 Celý výběh byl obecně provázen dobrou náladou a celou 
trasu naplánovanou na osm a čtvrt kilometrů zvládli i přes 
náročný profi l okruhu díky výletovému tempu a vzájemné so-
lidaritě všichni. V průběhu padaly návrhy na možné opako-
vání, a tak se se skupinkou běžců v Opočně budeme setkávat 
asi častěji. Všichni, kteří se chtějí někdy připojit, mohou zís-
kat informace o dalším plánovaném běhu na facebookových 
stránkách „Společné Běhání v Opočně“.

p ř i š l o  p o  u z á v ě r c e  —

Ž Á C I  Z  O P O Č N A  S E  S E Z N Á M I L I 
S  Ž I V O T E M  V Č E L

Dne  19. 11. 2014 navštívilo 34 žáků zahradnického, země-
dělského a dřevařského oboru Střední školy a Základní školy, 
Nové Město nad Metují, pracoviště Opočno unikátní inter-
aktivní včelařskou expozici v Hulicích u Zruče nad Sázavou. 
Včelí svět – takový je název expozice, představuje hravým 
způsobem život včelstva. 

 Žáci se mohli projít velkým včelím úlem s obřími plástvemi, 
na dotykových monitorech si prohlédli anatomii včely, zahrá-
li si kvíz ze života včel, pouštěli si zvuky vycházející z úlu. Ve 
venkovní části jsme si prohlédli domek pro včely samotářky 
i živé včelí úly.
 Všichni jsme získali mnoho nových poznatků z atraktivní-
ho života včelstev. Expozice přinesla neopakovatelné zážitky, 
měla výchovně-vzdělávací přínos a propagovala ochranu 
včelstev, která jsou nezbytnou součástí přírodního koloběhu 
a zároveň ohroženým přírodním druhem se stále se snižují-
cími počty.
 Expozice je vhodná pro laiky i praktické včelaře. Každý si 
z ní odnese ponaučení. Na fotografi ích záběry z naší návštěvy.
 Ing. Jiří Mlateček

Krátce po startu čekalo na běžce prudké klesání. foto: R. Rýdlová

Prohlídka venkovní části včelařské expozice. foto:  archiv školy

inzerce

Ráda bych našla dávného přítele  pana Jaroslava Krejčího nar. 
1951, který žil s rodiči do dospělosti v Novém Městě nad Metují, 
ulice Přibyslavská.  Jaroslava Knejpová (jajafl y@seznam.cz)
 (telefon poskytneme na vyžádání v redakci)
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STŘECHY-BOBÁK  
České Meziříčí 13
tel: 737 674 357
www.strechy-bobak.cz
strechy.bobak@seznam.cz

Nabízíme pokrývačské a klempířské práce, montáž 
střešních oken, hydroizolace PVC folií pro ploché střechy aj.
Rozsah prací od drobných oprav po kompletní realizace.

Vypracování cenové nabídky zdarma. 

STŘECHY BOBÁK

JE VAŠE FIRMA NA PORTÁLU FIRMY.CZ? 
POKUD NE, UMÍSTÍME JI TAM ZA VÁS

Informační centrum Opočno spolupra-
cuje se společností Seznam.cz na aktu-
alizaci údajů portálu Firmy.cz. Zkon-
trolujte si, zda je tam vaše fi rma nebo 
živnost uvedena. Pokud ne, můžeme ji 
tam doplnit za vás. 

STAČÍ VYPLNIT FORMULÁŘ NA WWW.OPOCNO.CZ/FIRMY

Celá strana 19×26 cm 2720 Kč

1/2 strany 19×13 cm 1400 Kč

1/4 strany 9,5×13 cm 720 Kč

1/8 strany 9,5×6,5 cm 370 Kč

INZERUJTE 
V OPOČENSKÝCH NOVINÁCH

tic@opocno.cz, 494 668 111

sledujeme média – informujeme – ptáme se – diskutujeme

přidejte se k nám facebook.com/kulturavopocne
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V Í M E ,  C O  S E  D Ě J E

Každý týden pro vás připra-
vujeme přehled toho nej-
zajímavějšího, co se událo 
v Opočně a okolí. K tomu 
přidáváme pozvánky na zají-
mavé akce, fotografi e a další 
informace. To vše doručíme 
vždy ve čtvrtek do vaší e-mai-
lové schránky. Příhlásit se 
můžete na www.opocno.cz 
 TIC Opočno


